
Czasopis�

Od trzydziestu lat podlaski maj festiwalem muzyki cerkiewnej 
stoi. Dzisiaj mamy dwa festiwale, ale ich repertuar i tak nie wy-
czerpuje pojemności tego, czym jest muzyka cerkiewna.... (str. 16)
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Do 15 maja w Bibliotece Uniwer-
syteckiej im. Jerzego Giedroycia 
w Białymstoku można było po-
dziwiać wystawę malarstwa Wik-
tora Kabaca „Puszcza... (str. 46)

Katedra Kultury Białoruskiej 
Uniwersytetu w Białymstoku 
zainaugurowała Rok Miłosza 
jeszcze w styczniu, jako pierw-
sza w środowisku akad... (str. 17)

Bogata i tragiczna jest historia 
mojej Orli. Choć ukazało się kil-
ka książkowych publikacji na te-
mat tej miejscowości (głównie 
ze źródeł historyczny... (str. 26)
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Юрка Хмялеўскі

Ад Рэдактара . Абавязкі 
ў маёй асноўнай цяпер працы 
не дазволілі мне, на жаль, 
прысутнічаць у святкаванні юбілею 
55-годдзя „Нівы”. „Часопіс” прад-
стаўляў там мой рэдакцыйны сяб-
ра, Аляксандр Максімюк, заадно 
старшыня Асацыяцыі беларускіх 
журналістаў. Далучаючыся да пера-
дадзеных ім падчас юбілею вінша-
ванняў, хачу падкрэсліць, што наш 
штомесячнік, заснаваны ў пачатку 
90-х гадоў, узнік менавіта таксама 
дзякуючы „Ніве”. Мы ўсе – пачы-
наючыя тады журналісты і рэда-
ктары, – вырасталі на „Ніве”, якая 
закараніла ў нас, як і сярод іншых 
тысяч чытачоў, беларускую нацыя-
нальную свядомасць. І хаця такса-
ма больш за паўвеку існуе ў школа-
х на Беласточчыне навучанне бела-
рускай мовы, то многія вывучылі 
яе якраз на старонках гэтага што-
тыднёвіка.

Скажу пра сябе. Калі пайшоў 
я ў пачатковую школу ў Паўно-
чным Востраве, улады якраз узялі 
і ліквідавалі там прадмет нашай 
роднай мовы. Сталася так, аб чым 
стала мне вядома толькі пасля 1990 
г., у выніку агітатарскай акцыі та-
дышніх партыйных чыноўнікаў 
пры вымушаным удзеле беларускіх 
актывістаў з БГКТ і „Нівы”. Пасла-
лі яны ўладам ліст, у якім даказвалі, 
што навучанне беларускай мовы на 
Беласточчыне не ўсюды... пажада-
нае. Як за імглою помніцца мне 
з дзяцінства, калі настаўнікі пера-
давалі праз вучняў нейкія картачкі 
бацькам, каб тыя напісалі, хто яны 
– палякі ці беларусы... Збянтэжаныя 
сяляне адказвалі, вядома, што па-

лякі, бо жывем жа ў Польшчы. На 
Бельшчыне і Гайнаўшчыне, гэтае 
пытанне было, пэўна, інакш па-
стаўлена, бо там навучанне бела-
рускай мовы ўцалела. Хаця і не 
ўсюды.

А ў маёй востраўскай школе 
раптам узнялася жорсткая палані-
зацыя. Ад настаўнікаў, хаця самі 
яны з тутэйшых сялянскіх сем’яў, 
я не чуў, каб калі-колечы загавары-
ліся па-просту ні да нас, вучняў, ні 
да нашых бацькоў. Ні ў школе, ні на 
вуліцы. Наступала геркаўская эпоха 
нацыянальна аднароднай польскай 
дзяржавы.

Паралельна праводзілася атэіза-
цыя насельніцтва. Пасля заняткаў 
раз у тыдзень хадзілі мы ў сусе-
днюю плябанню на ўрокі рэлігіі. 
Помню, бацюшка, спачатку спытаў 
нас, на якой мове мае весці занят-
кі. Як ні дзіўна, мы адказалі – па-
свойму. Не памятаю ўжо дакладна, 
ці святар гаварыў да нас па-бела-
руску, але напэўна не па-польску. 
На памяць вывучалі мы царкоўна-
славянскія малітвы, а Божых запа-
ведзяў вучыліся, хутчэй за ўсё, па-
руску. Пасля з вялікім здзіўленнем 
я даведаўся, што той святар быў 
(ёсць?) членам... літаб’яднання 
„Белавежа”, пісаў на беларускай 
мове вершы.

Настаўніца, якая маіх старэйшых 
калег вучыла беларускай мовы, ця-
пер стала вучыць польскай. Помню 
загаловак падручніка: „Nasz język 
ojczysty”. Кожнай раніцы заняткі 
ў школе пачыналі мы спявуючы 
стоячы гімн „Wszystko co nasze 
Polsce oddamy...”. А кіраўнік, да 
якога ў пэўны момант загадалі нам 

звяртацца „Panie dyrektorze”, стаў 
нас пераконваць, што... Бога няма. 
– Ja wiem, że na lekcjach religii uczą 
was inaczej, ale... naprawdę Boga nie 
ma”. Той кіраўнік-дырэктар якраз 
тады завочна канчаў партыйную 
школу і таму, відаць, паддаўся – як, 
дарэчы, многія іншыя – атэістыч-
най ідэалогіі. У сапраўднасці быў 
ён надта ветлівым і сімпатычным 
чалавекам. Вучыў нас, не іначай, 
прадмету wychowanie obywatels-
kie, але, помню, аднойчы вёў ён 
w zastępstwie заняткі z rysunków. 
Каб яму прыпадабацца, я разма-
ляваў лозунг, які якраз штодзень 
паказвалі ў тэлевізары: „VII Zjazd 
PZPR buduje jutro socjalistycznej Po-
lski”. Я быў вельмі здзіўлены, што 
cтаранна размаляваную мною вас-
ковымі крэдкамі каляровую працу 
кіраўнік-дырэктар ацаніў чамусьці 
толькі на тройку.

Нягледзячы на ўсю гэтую in-
doktrynację на перапынках паміж 
сабою мы надалей гаварылі на 
мове сваёй вёскі. І трэба справяд-
ліва сказаць, што на гэта настаў-
нікі не звярталі ўвагі, дазвалялі. 
А тады ў школе не было жартаў 
– настаўнікі маглі караць дзяцей 
фізічна. Калі хто быў надта не-
паслухмяны, ішоў на паўгадзіны 
ў кут на калені. Кіраўнік-дырэктар 
любаваўся тузаць дзяцей за валасы. 
Яшчэ сёння помню той праніклівы 
боль. Тых садастычных метадаў на 
шчасце не прымянялі за размову 
на школьным калідоры па-просту. 
Толькі раз адзін настаўнік спытаў 
нас неяк таямніча: „A wiecie, po jak-
iemu wy rozmawiacie?”. „Po prostu” 
– голасна і ўпэўнена мы яму адка-
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залі. „Nie...” – запярэчыў ён, але не 
дакончыў, толькі сумна задумаўся 
і нас пакінуў.

Мой бацька тады працаваў ліста-
ношам на пошце ў Гуранях. Па на-
вакольных вёсках на матацыкле ён 
развозіў карэспандэнцыю і газеты. 
Між іншым „Ніву”, на якую і мы 
падпісваліся (апрача „Gromady 
Rolnik Polski”). Недзе ў шостым 
класе, калі ў школе вывучыў ужо 
рускія „буквы”, заглянуў я ўрэшце 
ў „Ніву”. З нейкім здзіўленнем ад-
разу заўважыў розніцу ў літарах. 
Але, учытваючыся штораз мац-
ней, я дазнаў прыемнага шоку 
– гэта ж такая мова, што і ў маім 
Востраве, амаль ідэнтычная!

Пра „Ніву” чуў я, вядома, ра-
ней. Бо працаваў у ёй наш зямляк 
і далёкі сваяк Міхась Хмялеўскі. 
Аднойчы завітаў ён у нашу школу 
і сфатаграфаваў мяне як пераможцу 
ў школьным конкурсе ведаў па па-
жарнай ахове. Пасля я пабачыў сябе 

ў „Зорцы” і як жа ж быў шчаслівы 
ад гэтага!

І так вось стаў я жыць разам 
з „Нівай”. З яе старонак спярша на-
вучыўся па-беларуску чытаць, а па-
сля і пісць. „Ніва”, помню, выходзі-
ла кожную пятніцу і на яе заўсёды 
вельмі чакалася. Прывабнымі былі 
перад усім пранікаючая са старонак 
свойская тутэйшасць (якой у „Ніве”
даўно ўжо няма) і цёплы дух ра-
зам з пахам свежай друкарскай 
фарбы.

А ў сярэдняй школе стаў я ўжо 
чытаць таксама беларускія кніж-
кі. Найбольш Сакрата Яновіча, бо 
ў яго творчасці знаходзіў шмат бліз-
кага мне самому.

Такімі самавукамі на „Ніве”як 
я сталі дагэтуль тысячы. Сёння 
роля тыднёвіка крыху ўжо іншая, 
бо настаў цалкам іншы час. „Ніва” 
сёння – гэта перадусім сімвал пры-
сутнасці беларусаў на Падляшшы, 
доказ іх тут яшчэ існавання. Сам 

змест ужо не так істотны як калісь. 
Аднак, дацаніць трэба надалей вя-
лікую ролю тыднёвіка ў захаванні 
адносна чыстай беларускай мовы, 
як жа адрознай ад той у цяпера-
шняй Беларусі (вялікі паклон Ві-
талю Лубу). Хацелася б толькі, 
каб „Ніва” адлюстроўвала нялёг-
кую беларускую рэчаіснасць, не 
абмінаючы і вострых праблем 
прыгнятаючай нас паланізацыі. 
Вельмі ўмела робіць гэта Ганна 
Кандрацюк, апісваючы ў сваіх рэ-
партажах сапраўдны наш беларускі 
свет з усімі яго салодкімі і горкімі 
смакамі.

Калегам з „Нівы” жадаю многа сіл 
і энергіі ў працягванні высакарод-
най місіі зберажэння і замацаван-
ня беларускасці на Беласточчыне. 
Шмат здароўя і стойкасці на гэтым 
цярністым цяпер шляху, а прытым 
– удалых і цікавых публікацый для 
ўсё ж такі як мага большага кола 
чытачоў!                                        ■

Tamara 
Bołdak-Janowska

Przygnębienie. 1. W rosyjskiej 
telewizji odbyła się „duel” Szuszkie-
wicza i Żyrinowskiego. Najpierw po-
wiem, co myślę o słupkach „na nie” 
i „na tak” od telewidzów. Tu Żyrinow-
ski zdobył druzgocące poparcie.

W takie słupki nie wierzę. Mam so-
lidne podstawy do tej mojej niewia-
ry. Kiedy w polskiej telewizji poka-

zywane są te słupki, też nie wierzę, 
czyli generalnie nie wierzę w telewi-
zyjne słupki, czy nasze, czy obce. Od 
znajomych słyszę, że na coś głoso-
wali, dzwoniąc po kilkadziesiąt razy. 
Coś popierali, a coś nie. Spróbowa-
łam, czy jest to możliwe i przekona-
łam się, że tak.

W słuchawce siedzi automat i re-

jestruje głosy. Ta sama osoba może 
dzwonić ze swoim „tak” lub ze swo-
im „nie” dowolną ilość razy. No i ma-
my słupki poparcia i niechęci.

Nie odzwierciedla to w najmniej-
szym stopniu rzeczywistego obrazu 
rzeczy, skoro na poglądy wipowych 
ludzików w studiu głosują po kilka, 
po kilkanaście, po kilkadziesiąt razy 
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te same osoby. Pewnie po sto i więcej 
razy. Są tutaj czuwający dyżurni. Dy-
żurni ci wpieniają się nieprzyzwoicie, 
kiedy patrzą, że słupki rosną rywalo-
wi, no i przystępują do roboty, czyli 
dzwonienia na tak lub na nie. 

Czyli takie sondaże opinii publicz-
nej są pozorowanymi sondażami.

Ten sam znajomy opowiadał, jak 
to pracodawca odpytywał z poglą-
du politycznego osobę, która szukała 
u niego pracy. Kiedy usłyszał, że po-
szukujący pracy sympatyzuje z PIS-
em, wrzasnął: „U mnie w takim ra-
zie pracy dla pana nie ma”. I wyrzu-
cił za drzwi.

Nie spytał o kompetencje. Ja nie 
sympatyzuję z PIS-em, ani też z żad-
ną partią, ale zmroziła mnie ta opo-
wieść. Do pracy przyjmuje się dobre-
go fachowca – tak myślę, i nie zmie-
nię zdania. Jako pracodawca kazała-
bym zostawić w domu czy gdzie in-
dziej polityczne poglądy osoby, któ-
rą przyjmuję do pracy, gdyby jej kom-
petencje były na najwyższym pozio-
mie, powiedzmy w mojej szkole po-
trzebny byłby anglista, i go mam, tyle 
że to „pisior”, i byłoby po sprawie. 
Zatrudniam go wszakże pod tym wa-
runkiem, że mi uczniów nie „pisio-
ruje”, tylko świetnie naucza, jeśli 
jest to możliwe oczywiście. Naucza-
jąc angielskiego, trudno zresztą „pi-
siorować” uczniów. Hydraulik, gdy-
by był świetnym fachowcem, w ta-
kiej sytuacji pracę u mnie by znalazł. 
Jego światopogląd polityczny mało by 
mnie obchodził i nawet nie wypyty-
wałabym o to. 

Upartyjnieni pracodawcy dener-
wują mnie.

Sympatie polityczne, wiara w jakąś 
partię, to nic innego, jak nowe, liczne 
wyznania religijne.

Każda partia, moim zdaniem, istnie-
je tylko w oderwanym od obywateli 
obiegu i ma charakter nie tylko nowe-
go wyznania religijnego, ale i sekty.

Można nazwać te partyjne uniesie-
nia także pozostawaniem pod wpły-
wem procentów.

Wszystkie partie polityczne już się 
zużyły. Mają stare rodowody, nieprzy-

stające do procesu globalizacji. Pod-
pieram się przy tych myślach Sloder-
dijkiem – on zauważa to samo.

W niektórych rodzinach co dnia po-
wstają nowe kłótnie o te nowe wyzna-
nia. Mnie to śmieszy, ale i przeraża. 

Ale co wyszło z pojedynku Szusz-
kiewicza i Żyrinowskiego? Prawie 
nic.

Żyrinowski coś tam plótł w du-
chu populizmu i było to od początku 
nic nie warte. Słupki mu rosły, bo te 
same osoby wyrażały poparcie po kil-
kadziesiąt razy, mnożąc mu osobiste 
pozytywne cyfry, od których puchł.

Puchnięcie takie śmieszy mnie, po-
nieważ wiem, od czego puchną par-
tyjniacy: od fałszowanych słupków. 
Koło się zamyka, ładnie napompowa-
ne. Media ładnie puchną, widząc swo-
ją taką władzę.

Dwie białoruskie sprawy, poruszo-
ne przez Szuszkiewicza, wprowadzi-
ły mnie w stan kilkudniowego przy-
gnębienia. Szuszkiewicz nie puchł 
od fałszowanych słupków i mówił 
poważnie.

Sprawa pierwsza. Szuszkiewicz 
zwrócił uwagę, że po zamachu 
w metrze Białorusini pomagali so-
bie, a czynili to bezinteresownie. Na 
przykład nie wzrosły opłaty za tak-
sówki. W dzikim globalnym kapita-
lizmie nie byłoby tak. Taksówkarze 
zwietrzyliby interes – zarabianie na 
cudzym nieszczęściu. W Ameryce 
na pewno. Według Szuszkiewicza, ta 
bezinteresowna pomoc ofi arom zama-
chu świadczy o tym, że społeczeństwo 
Białorusinów nie jest w rozsypce, że 
celem nadrzędnym jest hasło – poma-
gać, że wiele można zbudować z ta-
kimi ludźmi.

Dlaczego zatem mówię o mo-
im przygnębieniu, słysząc tak bu-
dujące myśli? Z podstawowego po-
wodu: Białorusini widzieli w swo-
im życiu zbyt dużo krwi, zbyt dużo 
niewinnych ofi ar. I oto ujrzeli nową 
krew, nowe nieszczęście.

My nie umiemy zarabiać na cu-
dzym nieszczęściu – to nasza podsta-
wowa cecha. Nie nadajemy się do ży-
cia w warunkach dzikiej rywalizacji, 

nieustannej przemocy. Jest w nas nad-
miar uczciwości, nieustanne pragnie-
nie życia w warunkach gry fair play 
w każdej dziedzinie. Nie nosimy lodo-
watych serc, tak charakterystycznych 
dla globalizacji i zaniku demokracji 
obywatelskiej. Tkwi w nas potężny 
strach przed ludźmi, którzy znęcają 
się nad bliźnimi, uznanymi za „słab-
szych”. Nie znosimy ustroju, w któ-
rym strach przed jutrem zostaje uzna-
ny za systemowe status quo, rzeko-
mo napędzające gospodarkę – każdy 
ma brać los we własne ręce, zdrowy 
i schorowany, niedołężny. Niemowlę 
nie weźmie losu we własne ręce – jeśli 
tak powiemy, od razu widzimy „potę-
gę” tego modnego frazesu.

Tych cech nie da się z nas wyeli-
minować.

Mówiąc, że białoruskie społeczeń-
stwo nie jest w rozsypce, Szuszkie-
wicz zarazem wskazuje drogę, którą 
wybiera opozycja: demokrację oby-
watelską.

Dobrze, ale w takim razie, jeśli opo-
zycja chce korzystać z tej cechy bia-
łoruskiej, z nieutraconej więzi spo-
łecznej i pragnienia zasady fair play, 
i stawia na demokrację obywatelską, 
to znowu Białoruś będzie osamotnio-
na. Dziś globalizacja nie jest tożsama 
z demokracją obywatelską. Z pewno-
ścią białoruska cecha, zamykająca się 
w słowach „pomagać sobie”, należy 
do ładnej baśni w warunkach innych 
niż demokracja obywatelska.

Wśród Białorusinów są oczywi-
ście bandyci, ale generalna cecha po-
zostaje w mocy: nie umiem, nie chcę 
się bić!

Białorusini bili Białorusinów 
w czasie wyborów prezydenckich! 
A jednak.

To ta druga, przygnębiająca spra-
wa.

Żyrinowski zarzucił Szuszkiewi-
czowi i całej opozycji białoruskiej 
przegraną w wyborach prezydenc-
kich, a według niego wina leży po 
stronie opozycji. Nie potrafi liście.

Jak mieliśmy to zrobić – odpowia-
dał Szuszkiewicz – przecież kontrkan-
dydatów Łukaszenka połapał i aresz-
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tował! Kazał bić, niemal torturować. 
Kontrkandydatów uznał za śmiertel-
nych wrogów!

Skoro kontrkandydaci zostali zare-
jestrowani, a nikt im tego prawa nie 
odbierał, a następnie pobici i areszto-
wani, to znaczy, że zostali uwikłani 
w ordynarny podstęp!

Skuci, bici, poniewierani.
Ta druga sprawa jeszcze bardziej 

mnie przygnębiła. Męczonego przez 
reżim Niaklajewa znam osobiście.

Żyrinowskiego w tej dyskusji mało 
obchodził los białoruski.

Dopóki białoruska milicja będzie 
biła Białorusinów, dopóty opozycja 
nie będzie mogła nic.

Chciałabym, aby opozycja z chwi-
lą przejęcia władzy poszła drogą ba-
śni, czyli demokracji obywatelskiej, 
nie dbając o to, że znowu będzie osa-
motniona.

Jest jeszcze trzecia sprawa, która 
mnie przygnębiła. List „Polaków ze 
środowisk kresowych” do TV Bieł-
sat.

List był publikowany w „Cz”, ale 
tylko fragmentami. Przeczytałam ca-
łość w Internecie. „Kresowi Polacy” 

nabełkotali sporo o opozycji biało-
ruskiej. Uznali, że ma rodowód na-
zistowski! Uznali też, że TV Bieł-
sat „wynaradawia Polaków” poprzez 
uporczywe mówienie o tożsamości 
białoruskiej!

Komentarze pod artykułem odsyła-
ły „kresowych Polaków” do „ich tele-
wizji –TV Polonii”.

Do mnie nie dociera TV Biełsat, 
więc nie znam jej jakości.

Obwinianie jej o „wynaradawianie 
Polaków” poprzez podtrzymywanie 
tożsamości białoruskiej jest kurio-
zalnie przedpotopowe! Tak samo ku-
riozalnie przedpotopowe jest obwinia-
nie białoruskiej opozycji o ciągoty na-
zistowskie.

Nawet Żyrinowski tego nie wy-
myślił.

A już najbardziej przygnębił mnie 
czasopisowy artykuł o Goeringu, któ-
rego Mościcki obdarzył Orderem Orła 
Białego! Niezwykle cenny to mate-
riał. Fakt ten został wymazany z pod-
ręczników historii, zewsząd.

Wrócę do sprawy uspołecznienia, 
poruszonej przez Szuszkiewicza.

Jest też inna twarz uspołecznienia, 

bardzo gorzka. Wiąże mi się ten temat 
ze wszystkimi przygnębiającymi spra-
wami, naszkicowanymi powyżej.

Uczeni mówią dziś o zjawisku kur-
czenia się mózgu ludzkiego, a to się 
wiąże ściśle ze sferą społeczną. 

Kurczenie się ludzkiego mózgu ma 
związek z kosztami uspołecznienia. 

Tak, jest coś takiego, jak koszta 
uspołecznienia.

Każde następne pokolenie w wyni-
ku tego procesu „jest głupsze” – tak 
mówią naukowcy. Już kiedyś porusza-
łam ten temat, ale pobieżnie.

Słowa o „coraz głupszym następ-
nym pokoleniu” brzmią strasznie, 
ale ja to ucywilizuję i poprę faktami. 
Zmiany jednak widać gołym okiem: 
zespołom muzycznym wystarczą 
dwa-cztery takty, i jakoś muza leci.

Uczeni zaobserwowali, że znikają 
dwa rodzaje „obszerniejszych” mó-
zgów: mózg dziki (najbardziej ban-
dycki) i mózg bardziej rozwinięty, 
utalentowany. Te dwa rodzaje mózgu 
stanowią niebezpieczeństwo dla prze-
ciętności, a zasadą uspołeczniania jest 
przeciętność. 

Dokończenie nastąpi ■

Janusz Korbel
Chwaląc królową Bonę. 
Niedawno tygodnik Time opubliko-
wał artykuł o tym, jak bardzo eko-
logiczny jest Nowy Jork, a ściślej 
Manhattan. Dawno temu, przebywa-
jąc w Stanach Zjednoczonych, zatrzy-
małem się na kilka dni u przyjacie-

la artysty, mieszkającego przy 7 uli-
cy na Manhattanie. Po kilku dniach 
i nocach nieustannego doświadczania 
tętna życia tego skupiska ludzi i sa-
mochodów mogłem wszystko powie-
dzieć o tym miejscu, tylko nie to, że 
jest ekologiczne. 

A jednak, po zastanowieniu, muszę 
przyznać rację dziennikarzowi Time. 
Ekologiczne życie, czyli oszczędza-
jące przyrodę (energię i surowce), 
to wcale nie architektura z drew-
na, luksusowa rezydencja z natural-
nych materiałów, usytuowana na od-
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ludziu, wśród pierwotnej przyrody, 
której mieszkańcy dojeżdżają do pra-
cy i szkoły codziennie dziesiątki ki-
lometrów terenowym, choć może na-
wet określonym mianem „ekologicz-
ne”, autem. Mieszkańcy takich rezy-
dencji czy wielkich połaci rozproszo-
nej zabudowy jednorodzinnej odci-
skają wielokrotnie większy ślad eko-
logiczny od przeciętnego mieszkańca 
Manhattanu, mieszkającego w wielo-
kondygnacyjnym olbrzymie. 

Ta niewielka wyspa, dzięki wyso-
kim cenom działek, zabudowana jest 
drapaczami chmur, a w jej środku 
pozostawiono dla przyrody ogromny 
prostokąt z bujnymi drzewami i wo-
dą – Central Park. Mieszkańcy sku-
pieni na wielu kondygnacjach nie 
zabierają przestrzeni publicznej ani 
przyrodniczej. Kiedy zabudowywa-
no Manhattan, nikomu nie przyszło 
do głowy dzielić Central Parku na 
działki budowlane, choć ktoś zbiłby 
na tym majątek. Jak pisze autor ar-
tykułu, 70% mieszkańców chodzi do 
pracy piechotą, bo wszystkie funkcje 
skupione są na niewielkiej przestrze-
ni i samochód nie jest niezbędny. Je-
śli podzielimy zużywaną powierzch-
nię przez liczbę mieszkańców, bilans 
ekologiczny Manhattanu wypada le-
piej niż Białowieży. 

Tymczasem w Białowieży, Masie-
wie i innych miejscowościach pusz-
czańskich, chociaż nadal jest dużo 
wolnych terenów wśród istniejącej 
zabudowy, obserwujemy nieustan-
ną presję na budowanie nowych do-
mów gdzie tylko można, jak najdalej 
od wsi, chaotycznie i rozrzutnie. Każ-
dy chciałby mieszkać pod lasem, nad 
rzeką, z dala od innych, przy drodze, 
która prowadzi tylko do jego posia-
dłości. Ludzie narzekają więc na regu-
lacje unijnej Natury 2000, bo przy po-
wszechnym braku miejscowych pla-
nów zagospodarowania tylko ta re-
gulacja może ograniczać dowolność 
inwestycyjną. Planów nikt nie chce, 
bo kosztują, a po uchwaleniu stają 
się prawem, ograniczając samowo-
lę „na swoim”. Część oporu prze-
ciw parkowi narodowemu też bierze 

się z lęku, że mogą pojawić się jakieś 
regulacje. 

Dawno temu nasze tereny porastały 
puszcze i władcy zachęcali do osad-
nictwa, obiecując ludziom, którzy wy-
rąbią las i postawią tam domy (na „sy-
rom koreni”), zwolnienie z podatków 
na wiele lat. W ten sposób dążono do 
rozwoju gospodarczego kraju. Każ-
dy budował więc gdzie chciał, a pola 
były rozrzucone po okolicy. Wkrótce 
jednak król się zorientował, że cha-
otyczna zabudowa rodzi wiele pro-
blemów, prowadzi do anarchii i nisz-
czenia wspólnego dobra – krajobra-
zu, przynosząc w rezultacie straty dla 
Korony. Król Zygmunt Stary i królo-
wa Bona podjęli się w XVI wieku re-
formy, polegającej na scaleniu grun-
tów. Przez środek wsi wytyczano niwę 
siedzibną, czyli drogę z działkami bu-
dowlanymi, na których, wzdłuż jednej 
linii zabudowy, gospodarze stawiali 
domy, zwykle szczytem do drogi. Po-
czątek i koniec takiej wsi, zwanej uli-
cówką, wyznaczały krzyże, pod któ-
rymi modlono się, święcono wiel-
kanocne jadło, pola i które chroniły 
wieś od złego: zarazy, głodu, poża-
ru, powodzi, nagłej śmierci. Za do-
mami wznoszono budynki gospodar-
cze, a za nimi pojawiała się czasa-
mi droga zagumienna lub zastodolna 
– gospodarcza, z której dostępne były 
pola. Opisano wówczas też puszcze 
królewskie. To porządkowanie prze-
strzeni wsi białoruskich, litewskich 
i ukraińskich kontynuował Zygmunt 
August, a na wschodzie trwało ono 
jeszcze w XVII w. 

Przez całe wieki przetrwał ten układ 
urbanistyczny wsi białoruskiej, bo 
okazał się funkcjonalny. Dzisiaj po-
wiedzielibyśmy też, że ekologiczny. 
Scalenie gruntów i prosty układ ko-
munikacyjny oszczędzało czasu i wy-
siłku. Dzięki tej reformie z XVI wieku 
dzisiaj możemy się chwalić pięknymi 
wsiami Podlasia. A przecież wówczas 
był to kres „wolności” budowania kto 
jak chciał i gdzie chciał. 

Tradycyjny, skomasowany i ekolo-
giczny układ wsi przetrwał na Podla-
siu 400 lat. Właśnie dzisiaj następu-

je jego dekonstrukcja. W imię demo-
kracji, wolności, choć naprawdę ra-
czej zachłanności. Kolega dzienni-
karz zadzwonił do mnie z pytaniem, 
co sądzę o przypadku nalegania wójta 
na zgodę, by wybudować dom na sa-
mym środku otwartej polany. Wiem, 
że w pobliskiej wsi jest dość działek 
budowlanych w linii zwartej zabudo-
wy. Ale ktoś chce postawić dom na 
środku polany. Wójt znalazł sposób, 
żeby to usprawiedliwić: polana przy-
lega do działki, gdzie przy drodze, 
przed wojną, stała karczma. A więc 

jest to teren budowlany. W XVI wie-
ku, po dokonaniu pomiary, wysłano 
rewizorów, żeby na miejscu spraw-
dzili prace, wytyczenie wsi i miejsc 
budowlanych. Jeśli ktoś wyłamał się 
z reguł porządkujących przestrzeń, 
musiał skorygować układ pól lub sie-
dziby. Opracowano tzw. księgi rewizji. 
To było dawno temu. Dzisiaj nie ma 
króla, nie ma królowej, nie ma cara i... 
nie ma miejscowych planów zagospo-
darowania przestrzennego, a jak gdzieś 
powstają, to miejsce planowania zaj-
muje koncert życzeń.                      ■

Tradycyjny układ wsi przetrwał 
na Podlasiu 400 lat
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Opinie, cytaty
– Śpiew cerkiewny – to przede 

wszystkim nasza modlitwa. Spotyka-
my się, żeby się modlić, a że czasami 
nas zapraszają, więc staramy się po-
kazać poza swoją cerkwią. Owszem, 
może mamy troszkę wiejskie nalecia-
łości, ale tego się nie wyrzekamy. Na-
wet się szczycimy, że jesteśmy auten-
tyczni.

Dymitr Martynowicz, dyrygent 
chóru parafi i św. Michała w Orli, po 
występie podczas tegorocznych Haj-
nowskich Dni Muzyki Cerkiewnej, fe-
stiwal.cerkiew.pl, 11 maja 2011

– Нельга закрыць царкоўную му-
зыку перад тымі, хто хоча яе вы-
конваць, так як нельга забараніць 
камусьці маліцца. Маліцца можа 
кожны і ўсюды. Таму як непаразу-
менне трактуем папрокі, што наш 

фестываль арганізуецца ў канцэ-
ртнай зале.

Мікола Бушко, дырэктар Між-
народнага фестывалю царкоўнай 
музыкі „Гайнаўка – 2011”, „Ніва”, 
8 мая 2011 г.

(...) На працягу гэтых пяцідзесяці 
пяці гадоў беларуская нацыяналь-
ная меншасць у Польшчы, менаві-
та дзякуючы тыднёвіку, атрымала 
аграмадны самаадукацыйны шанц. 
У тым, ці з яго скарыстала і кары-
стае, гледзячы на адбываючыеся 
грамадскія працэсы, часам можна 
засумнявацца. З янычараў ніколі не 
было і не будзе гаспадароў.

Яўген Вапа, галоўны рэдактар 
тыднёвіка „Ніва”, ва ўступным 
слове падчас юбілейнага мерап-
рыемства, 14 мая 2011 г.

– Я толькі што гаварыў з Прэзі-
дэнтам Расіі Дзмітрыем Анатоле-
вічам Мядзведзевым. Ён пазваніў 
мне. У нас ідуць перагаворы з Расі-
йскай Федэрацыяй аб прадастаў-
ленні стабілізацыйнага крэдыту 
на падтрыманне курсу беларускага 
рубля. Па ўсіх перагаворах яны га-
товы да таго, каб тэрмінова, калі 
гэта патрэбна, і не тэрмінова, 
калі гэта нам не патрэбна, адрэа-
гаваць. І гэта прыкладна $3,1 млрд, 
калі мы, вядома, будзем падпісваць 
з імі адпаведнае пагадненне.

Прэзідэнт Аляксандр Лука-
шэнка, 18 мая 2011 г. (з газеты 
„Звязда”)

Людзі бяруць тавар скрынка-
мі, а не кошыкамі. І праз аднаго 
– упакоўкі солі, цукру, а таксама 

Tu jest ciekawie

Czasami bywasz na Białorusi. Jakie refl eksje cię wte-

dy nachodzą? Smutno ci, czy też cieszysz się, że już cię 

tam nie ma? A może marzysz, by tam wrócić?

– Marzę, oczywiście. Mam strasznie sentymentalny sto-
sunek do mojego rodzinnego domu. Choć można powie-
dzieć, że wychował mnie Kraków. Dużo zabrałem rodzi-
com i chciałbym im to jakoś zrekompensować. Niestety, 
mam już tyle lat, ile mam i jestem ciężki do zmienienia. 
Aczkolwiek próbuję. Staram się nadrobić stracony czas, 
który zabrałem rodzicom i swojej małżonce.

To, że znalazłeś się w Polsce było przemyślanym wy-

borem nastolatka z Białorusi?

– Nie, to był czysty przypadek. Zostaliśmy z kumplem, 
Makarem, w Polsce. Byliśmy młodzi, żądni przygody, czu-
liśmy się na fali. Jak się zobaczyło w ręku milion pięć-
set, to było dobrze [śmiech]. To jest życie, to jest Zachód. 
Przypominam, że Polska wtedy nie wyglądała tak okrut-
nie, jak teraz.

Wygląda okrutnie?

– Wygląda. Wtedy był tak zwany southern comfort 
[śmiech]. Nie musiałeś nigdzie się tak spieszyć. Mogłeś 
sobie odpuścić niektóre rzeczy. Teraz jest pęd ku dorów-
naniu Zachodowi. Ta zwrotnica nagle się zmieniła i nie 
uważam tego za normalne.

Nie myślałeś, aby stąd wyjechać? Wrócić na Białoruś, 

pojechać na Zachód, może do Ameryki?

– Na Zachód? Broń Boże. Ameryka? Tam byłbym opo-
wiadaczem tego samego dowcipu po raz setny, więc po 
co?

Nie ty pierwszy i na pewno nie ostatni.

– Mam dużo do powiedzenia tutaj. Tu jest kotłowani-
na, w Polsce. Kotłowanina poglądów, kotłowanina gu-
stów. Naród, społeczeństwo się samookreśla. Tu jest cie-
kawie.

Z rozmowy z Gienkiem Loską, uczestnikiem progra-
mu „X Factor”, charyzmatycznym artystą ulicznym, Mu-
zyka.onet.pl, 13 maja 2011
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запалак. Яшчэ бралі па некалькі 
бутэлек гарэлкі, віна, не абыхо-
дзілі крупы, макарону, алей. Перад 
гэтым прадаўшчыца невялічкага 
павільёнчыка спрабавала ўшчу-
ваць пакупнікоў: “Людзі, навошта 
столькі запалак? Так толькі перад 
вайной бралі!”.

„Звязда”, 20 мая 2011 г.

– Павышаны попыт на шэраг не-
харчовых тавараў (а гэта, у прыва-
тнасці, халадзільнікі, пральныя ма-
шыны, тэлевізары, СВЧ-печы, сін-
тэтычныя мыйныя сродкі, мэбля 
і іншыя тавары працяглага кары-
стання) выкліканы найперш неста-
більнасцю беларускага рубля, што 
справакавала дыспарытэт цэн на 
асобныя тавары беларускай і заме-
жнай вытворчасці ў доларавым эк-
віваленце. Аднак гэтая сітуацыя 
носіць часовы характар.

Генадзь Кубека, прэс-сакратар 
Міністэрства гандлю, „Звязда”, 21 
мая 2011 г.

– Białorusi grozi zniknięcie, wchło-
nięcie jej przez Rosję, która przesta-
ła za darmo karmić reżim i teraz 
dyktuje twarde warunki. A Łukaszen-
ka to spryciarz, polityczne zwierzę, 

jest w stanie przechytrzyć europej-
skich polityków, którzy z bezsilno-
ści mnie, pisarkę, proszą o radę. (...) 
Społeczeństwo jakby zawarło umo-
wę z dyktatorem. Darmowa szkoła, 
10 gatunków sera i kiełbasy w skle-
pie, to większości ludziom do demo-
kracji wystarcza. Jednostki, które mo-
gły wzniecić bunt, siedzą od grudnia 
w więzieniach, a ludzie się o nich nie 
upominają. Opozycja to tylko Mińsk 

i trzy największe miasta. Na dodatek 
jesteśmy zrusyfi kowani i rozdrobnie-
ni, nie znamy świata ani zachodnie-
go modelu życia, a kapitalizm widzi-
my przede wszystkim w rosyjskim, oli-
garchicznym wydaniu.

Swietłana Aleksijewicz, pisarka 
białoruska, tegoroczna laureatka na-
grody im. Ryszarda Kapuścińskiego 
za reportaż literacki, „Gazeta Wybor-
cza”, 18 maja 2011                        ■

Asymilujemy się...

Moi rodzice zapiszą się jako Białorusini, ja...jednak jako prawosławna Po-
lka, dużo o tym myślałam. Moja mama jest rozczarowana i próbuje mnie ura-
biać, ojciec się śmieje z tego... Rodzeństwo bez żadnych przemyśleń: prawo-
sławni Polacy. Koronnym argumentem mojej mamy jest to, że nasi dziadko-
wie nie mówili po polsku. Rozumiem jej rozpacz, ale tak to już musi być. (...) 
Moja ukochana babcia czuła się tutejsza i nie utożsamiała się z Białorusina-
mi, pradziadek mówił po rosyjsku i po „swojemu”, stuprocentowo nie znał 
pojęcia Białorusin w dzisiejszym tego słowa znaczeniu, szybciej „ruskij” by 
o sobie powiedział. Wszyscy jednak wracali na swoje tereny po bieżeństwie, 
czyli czuli się bardziej stąd niż np. z Kubania czy Rosji. Dziś tutaj jest Pol-
ska i ja tu mieszkam, i nie mówię po białorusku. Owszem rozumiem wszystko 
(...) Mój mąż jest katolikiem, ślub braliśmy cerkwi, dzieci chrzczone w cer-
kwi. Mąż jest z Białegostoku i ma sprawy religijno-narodowościowe daleko 
w tyle :) Rozumiem Polskę i akceptuję ją taką jaka jest. Białoruś to dla mnie 
obce państwo. Asymilujemy się, jestem prawosławną Polką.

Shiva 
(z białostockiego forum portalu gazeta.pl)

Minął 
miesiąc
W regionie. W paschalnym ty-
godniu odbył się w Supraślu trzeci 
już Międzynarodowy Konkursu Cer-
kiewnego Dzwonienia. Na dzwonni-
cy supraskiego Monasteru Zwiasto-
wania Bogurodzicy swoje umiejętno-
ści prezentowali dzwonnicy z Polski, 
Rosji, Białorusi i Litwy. Zwyciężyli 
Bogdan Bierozkin z Mińska i Paweł 
Szymczuk z cerkwi św. Jana Teolo-
ga w Supraślu. 

W dniach 28-29 kwietnia w Cen-
trum Kultury Prawosławnej w Bia-

łymstoku odbyła się konferencja na-
ukowa na temat: „Traktat ryski 1921 
roku w kontekście wojskowej i po-
litycznej historii Europy Środko-
wo-Wschodniej”. Zorganizowali ją 
wspólnie Białoruskie Towarzystwo 
Historyczne, Instytut Badań Histo-
rycznych Białorusi Europejskie-
go Uniwersytetu Humanistycznego 
w Wilnie i Centrum Edukacji Oby-
watelskiej Polska-Białoruś.

29 kwietnia kolejne spotkanie klu-
bu dyskusyjnego stowarzyszenia AB-
BA z cyklu „Porozmawiajmy o...” 
było poświęcone 25. rocznicy kata-
strofy czarnobylskiej. W szkole pod-
stawowej nr 4 przy ul. Częstochow-
skiej w Białymstoku zostały pokaza-
ne fi lmy „Czarnobylcy” oraz „Atam-

ny Astrawiec” (o planowanej budo-
wie elektrowni atomowej koło Astrau-
ca na Grodzieńszczyźnie). Po projek-
cji odbyła się dyskusja z ich autora-
mi, Jerzym Kaliną i Mikołajem Waw-
rzeniukiem. 

Spektakl „Oj dawno, dawno... Bia-
łoruskie historie z Podlasia”, przygo-
towany przez młodzież uczącą się ję-
zyka białoruskiego w Białymstoku, 
pod kierunkiem Aliny Wawrzeniuk, 
z powodzeniem wystawiany jest 
w kolejnych miejscach na Podlasiu. 
30 kwietnia gościł na scenie kina Żubr 
w Białowieży, a 8 maja w Krynkach. 
Przedstawienie na podstawie opowie-
ści babć, dziadków, rodziców – świad-
ków różnych wydarzeń – zrealizowa-
no w ramach działalności stowarzy-
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szenia na rzecz dzieci i młodzie-
ży uczących się języka białoruskie-
go AB-BA.

Od 1 maja kajakarze mogą prze-
kraczać polsko-białoruskie wod-
ne przejście graniczne w Rudawce 
na śluzie Kurzyniec na Kanale Au-

gustowskim. Można to robić w go-
dzinach od 7 do 19, jednak dwie go-
dziny wcześniej przed dotarciem do 
Rudawki należy zgłosić taki zamiar 
w placówce Straży Granicznej w Pła-
skiej. W ubiegłym roku przez przej-
ście w Rudawce przeszło (przepłynę-
ło) 350 turystów.

7 maja zmarł o. Eugeniusz Nieste-
ruk, przez 45 lat proboszcz parafii 
prawosławnej Narodzenia Boguro-
dzicy w Mielniku nad Bugiem, dzie-
kan okręgu siemiatyckiego. Został po-
chowany na cmentarzu w białostoc-
kich Dojlidach.

13 maja gościła w Białymstoku 
gwiazda białoruskiego rocka – miń-
ska grupa N.R.M. Najpierw muzycy 
spotkali się ze swoimi fanami w pu-
bie Alchemia, a następnie dali kon-
cert w klubie Fama. Przed występem 
N.R.M. na scenie zaprezentował się 
znany białoruski, pochodzący z Gród-
ka, zespół Rima.

W dniach 13-15 maja odbyła się do-
roczna pielgrzymka młodzieży pra-
wosławnej na Świętą Górę Grabar-
kę. Młodzi ludzie mieli okazję spo-
tkać się z najwyższymi hierarchami 
Cerkwi prawosławnej w Polsce na 
czele z metropolitą Sawą, pomodlić 
się, podyskutować o ważnych religij-
nych i społecznych kwestiach. Czas 
umilały ponadto spotkania przy mu-
zyce oraz turniej piłki nożnej. Była to 
już 32. pielgrzymka młodzieży, nazy-
wana „Majową”.

W dniach 14-21 maja odbył się do-
roczny festiwal Hajnowskie Dni Mu-
zyki Cerkiewnej. Wzięło w nim udział 
około trzydziestu chórów z Polski, 
Białorusi, Bułgarii, Grecji, Holandii, 
Macedonii, Rosji, Serbii i Ukrainy. 
Grand Prix zdobył Chór im. Wiacze-
sława Pałkina Filharmonii Charkow-
skiej na Ukrainie. W kategorii chórów 
zawodowych pierwsze miejsce przy-
znano Państwowemu Chórowi Re-
publiki Białoruś im. Gienadija Cito-
wicza z Mińska. Wśród chórów aka-
demickich za najlepszy uznano Chór 
Wydziału Pedagogicznego Białoru-
skiej Akademii Muzycznej z Mohyle-
wa. W kategorii chórów parafi alnych 
pierwsze miejsce przyznano Chóro-
wi Katedralnemu Parafi i Prawosław-
nej św. Marii Magdaleny w Warsza-
wie. Wśród chórów dziecięco-mło-
dzieżowych za najlepszy w tym roku 

Chór im. Wiaczesława Pałkina Filharmonii Charkowskiej na Ukra-
inie, zdobywca Grand Prix tegorocznego festiwalu Hajnowskie Dni 
Muzyki Cerkiewnej, 21 maja wystąpił w cerkwi w Gródku
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Nasi na liście kandydatów PO
Rada regionu podlaskiego Platformy Obywatelskiej zatwierdziła listy kan-

dydatów na posłów i senatorów w jesiennych wyborach parlamentarnych. Do 
Sejmu z pierwszego miejsca wystartuje minister nauki i szkolnictwa wyższego 
prof. Barbara Kudrycka. Drugie miejsce zajmuje poseł Robert Tyszkiewicz, 
a trzecie skonfl iktowany z nim przewodniczący podlaskich struktur PO poseł 
Damian Raczkowski. Z ósmego miejsca ma wystartować wiceprezydent Bia-
łegostoku Aleksander Sosna, jako reprezentant środowiska prawosławnego 
i białoruskiego. Dziesiąte miejsce zajmuje burmistrz Michałowa Marek Na-
zarko.

Na 28-osobowej liście kandydatów do Sejmu zabrakło miejsca dla prof. 
Antoniego Mironowicza, przedstawiciela organizacji białoruskich. W 2009 
roku startował on z czwartej pozycji w wyborach do Parlamentu Europejskie-
go, uzyskując wówczas ponad 8 tys. głosów. Tym razem nie znalazł się na li-
ście, by nie pomniejszać szans na mandat poselski Aleksandra Sosny, mają-
cego ofi cjalne poparcie Cerkwi.

Kandydatami PO w Podlaskiem w wyborach do Senatu zostali inny za-
stępca prezydenta Białegostoku Tadeusz Arłukowicz (w okręgu białostoc-
kim) i dyrektor Młodzieżowego Domu Kultury w Suwałkach Bożena Ka-
mińska (w okręgu suwalsko-łomżyńskim). W trzecim w województwie okrę-
gu – obejmującym m.in. powiaty bielski i hajnowski –  kandydata nie wysta-
wiono. Ma tam wystartować Włodzimierz Cimoszewicz, były premier, obec-
nie senator niezależny, wybrany w dużej mierze głosami społeczności pra-
wosławnej i białoruskiej.
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uznano Chór Dziecięcy Parafi i Pra-
wosławnej Wszystkich Świętych Bia-
łoruskich z Grodna. W kategorii tzw. 
chórów innych zwyciężył Chór Du-
chowieństwa Diecezji Warszawsko-
Bielskiej. Czyt. na str.  16.

15 maja w białostockich Spodkach 
odbyły się uroczystości z okazji 55-
lecia istnienia Tygodnika Białorusi-
nów w Polsce „Niwa”. Wzięli w nich 

udział dziennikarze, czytelnicy oraz 
zaproszeni goście. Podczas spotkania 
Aleksander Maksymiuk, przewodni-
czący Stowarzyszenia Dziennikarzy 
Białoruskich, odczytał oświadcze-
nie białoruskich dziennikarzy Biało-
stocczyzny wyrażający poparcie dla 
dziennikarzy białoruskich w Biało-
rusi represjonowanych przez reżim 
Aleksandra Łukaszenki. Niżej tekst 
oświadczenia.

18 i 19 maja z wizytą na Podla-
siu gościli członkowie Sejmowej 
Komisji Mniejszości Narodowych 
i Etnicznych. Pierwszego dnia spo-
tkali się z przedstawicielami pol-
skich Tatarów, drugiego, w Hajnów-
ce,  z wojewodą podlaskim, marszał-
kiem województwa, podlaskim kura-
torem oświaty oraz przedstawicielami 
mniejszości białoruskiej, ukraińskiej, 
litewskiej, rosyjskiej – staroobrzędo-
wej i tatarskiej.

W dniach 18-21 maja w Sale-
zjańskim Ośrodku Wychowawczym 
w Różanymstoku odbył się II Festi-
wal Młodzieży Bez Granic. Oprócz 
uczniów podlaskich szkół na im-
prezę zjechali goście z Litwy, Esto-
nii, Białorusi oraz 15-osobowa grupa 
chłopców z Peru. Festiwal to głównie 
warsztaty muzyczne, fotografi czne, 
plastyczne, w których uczestniczyło 
blisko trzystu młodych ludzi.

21 maja odbył się XI Półmaraton 
Hajnowski, jedna z największych im-
prez biegowych w regionie. Jego tra-
sa biegła z Białowieży do Hajnówki 
– cały czas przez Puszczę. Uczestni-
czyło w nim trzystu biegaczy z kraju 
i zagranicy, w tym jeden aż z Japo-

Заява
Беларусы Польшчы і журналісты згуртаваныя 

ў Асацыяцыю беларускіх журналістаў выказваюць 
свой рашучы пратэст супраць пераследу журналі-
стаў у Рэспубліцы Беларусь ды спробаў беларускіх 
улад закрыць дзве незалежныя газеты – «Народная 
воля» і «Наша ніва». (...)

Грамадскія арганізацыі і незалежныя выданні 
ў Беларусі перажылі пасля 19 снежня беспрэцэдэнт-
ную хвалю рэпрэсій – арышты, вобшукі ў офісах 
і прыватных кватэрах, канфіскацыі арганізацыйнай 
тэхнікі і маёмасці, крымінальныя справы ў судах. 
Пераслед гэты цягнецца па сённяшні дзень.

Ірына Халіп – журналістка і жонка экс-кандыдата 
ў прэзідэнты Андрэя Саннікава, Павал Севярынец – 
публіцыст і кіраўнік выбарчага штаба экс-кандыдата 
ў прэзідэнты Віталя Рымашэскага – супраць іх адбыва-
ецца суд па крымінальнай справе за ўдзел у «групавых 
дзеяннях, што груба парушаюць грамадскі парадак». 
Андрэй Пачобут – журналіст «Газеты выборчай», аб-

вінавачаны за «абразу» і «паклёп» у адносінах да прэ-
зідэнта, чакае на разгляд сваёй справы. Барыс Гарэцкі 
– мінскі карэспандэнт Беларускага Радыё Рацыя, за 
выкананне сваіх пафесійных абавязкаў адсядзей 14 
дзён адміністрацыйнага арышту. Гэта самыя яркія 
і паказальныя прыклады расправы беларускіх улад 
са свабодным словам. 

(...) Беларусы Польшчы і журналісты згуртаваныя 
ў Асацыяцыю беларускіх журналістаў заклікаюць бе-
ларускія ўлады спыніць пераслед журналістаў і неза-
лежных выданняў у Беларусі, спыніць усчатыя суп-
раць журналістаў, грамадскіх актывістаў і экс-канды-
датаў у прэзідэнты крымінальныя справы, вызваліць 
з турмаў вязняў асуджаных па палітычных матывах.

Мы жывем у краіне, дзе права свабодна выказваць 
свае погляды, выдаваць і распаўсюджваць незалежныя 
выданні гэта фундамент, на якім узрастае і развіваец-
ца дэмакратычнае грамадства і дзяржава ды гэткай жа 
хочам бачыць Рэспубліку Беларусь.

Беласток, 14 мая 2011 г.

Галоўны рэдактар „Нівы” Яўген Вапа і яго папярэднікі – Георгій 
Валкавыцкі, Віталь Луба і Яўген Мірановіч, – на святкаванні 
55-х угодкаў тыднёвіка
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nii. Bieg służyć ma promocji regio-
nu Puszczy Białowieskiej i wartości 
kulturowych Podlasia.

22 maja odbył się Jarmark św. Mi-
kołaja w Bielsku Podlaskim. Złożyły 
się na niego występy muzyczne ze-
społów z kraju i zagranicy (Białoru-
si, Litwy, Łotwy), kiermasz rękodzie-

ła ludowego oraz historyczna insceni-
zacja z udziałem króla Aleksandra Ja-
giellończyka i królowej Heleny. Biel-
ska impreza odwołuje się do trady-
cji historycznych miasta – w średnio-
wieczu w dniu św. Mikołaja w mie-
ście odbywał się jeden z jarmarków. 
Od XV w. dniem targowym w Biel-
sku jest każdy czwartek, który w tra-

dycji liturgicznej jest poświęcony św. 
Mikołajowi. Organizatorem przedsię-
wzięcia jest Stowarzyszenie Muzeum 
Małej Ojczyzny w Studziwodach. 

Mlekpol i Mlekowita, ale również 
narewski Pronar i Unibep z Bielska 
Podlaskiego znalazły się w „500” 
największych polskich fi rm, tworzo-
nym przez tygodnik „Polityka”. W su-
mie znalazło się w niej tylko dziesięć 
przedsiębiorstw z Podlasia. 

W kraju. Krajowa Rada Radio-
fonii i Telewizji zatwierdziła kan-
dydaturę Władysława Prochowicza 
na stanowisko prezesa Radia Biały-
stok. Zdaniem rady nadzorczej roz-
głośni był on zdecydowanie naj-
lepszym kandydatem w konkursie. 
Oprócz Prochowicza przystąpili do 
niego także Robert Głowacki – wice-
prezes publicznego Radia Rzeszów, 
kilka lat temu szef programu informa-
cyjnego Obiektyw w TVP Białystok, 
Jerzy Kazimierczak – menedżer zwią-
zany z mediami publicznymi oraz To-
masz Kułakowski – menedżer zwią-

Wznowiono proces posła Czykwina

18 maja, po blisko roku przerwy, w białostockim są-
dzie okręgowym wznowiony został proces lustracyjny 
podlaskiego posła SLD, Eugeniusza Czykwina. Wyrok 
miał być ogłoszony jeszcze przed ubiegłorocznymi wa-
kacjami, ale sędzia prowadząca sprawę uległa wypadko-
wi drogowemu. Kiedy wróciła ze zwolnienia lekarskiego 
skład sędziowski, który w myśl prawa nie może się zmie-
nić, uszczuplił się z kolei o inną panią, która udała się na 
urlop macierzyński.

Po jej powrocie sąd wreszcie się zebrał i przesłuchał 
dwóch kolejnych świadków, w tym prawniczkę, która po-
magała IPN w prowadzeniu sprawy Czykwina.  Według 
archiwaliów zgromadzonych w instytucie służby bezpie-
czeństwa zainteresowały się Czykwinem w 1977 r. 5 listo-
pada 1983 r. miał on zostać tajnym współpracownikiem 
o pseudonimie „Izydor”, który 5 lipca 1984 r. zmienio-
no na „Wilhelm”. 

W trakcie przesłuchania świadka okazało się, że w do-
kumentach, na których opiera się sprawa posła, są bra-
ki ważnych podpisów, widnieją różne daty, co rodzi po-
dejrzenia ich sfałszowania. Materiały są niekomplet-

ne, gdyż według zasad archiwizacji prowadzonej przez 
SB powinny być dwie teczki tajnego współpracownika 
– teczka personalna i pracy. Zachowała się, szczątkowo, 
tylko pierwsza. Drugi świadek, kierownik referatu ewi-
dencji IPN w Białymstoku, zeznał, że nie jest to orygi-
nalna teczka.

7 lipca przesłuchany będzie jeszcze jeden archiwista 
z IPN. Wtedy też proces powinien się zakończyć.

Czykwin od początku współpracy z SB kategorycznie 
się wypiera, a cały proces nazywa absurdalnym.  Twier-
dzi, że służby się nim interesowały, ponieważ był dzia-
łaczem mniejszościowych organizacji białoruskich i pra-
wosławnych. Funkcjonariuszom SB miał udzielać tylko 
informacji ofi cjalnych.

W marcu br. sąd zwrócił się do IPN, by wystąpił o uchy-
lenie Czykwinowi immunitetu poselskiego, powołując się 
na zmianę sytuacji prawnej.  IPN tego jednak nie zrobił, 
powołując się na wyrok w podobnej sprawie Sądu Naj-
wyższego. W międzyczasie poseł oświadczył, iż gotów 
zrzec się immunitetu, jeśli to przyśpieszy sprawę.

Czykwinowi na szybkim zakończeniu procesu bardzo 
zależy, gdyż w jesiennych wyborach parlamentarnych 
chciałby wystartować, będąc oczyszczony z zarzutów.

20 мая ў Бельскім доме культуры адбыліся цэнтральныя элімі-
нацыі 38. Конкурсу „Беларуская песня” для прадшколляў, па-
чатковых школ і гімназій. Яго галоўным арганізатарам з’яўля-
ецца беластоцкае Таварыства Беларускай Культуры. На здымку: 
Спяваюць вучні з Гарадка.
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Сёлета споўнілася 25 гадоў з дня выбуху на Чарнобыльскай АЭС. 
Шмат мястэчак і вёсак былі адселеныя. Так цяпер выглядаюць 
тыя мясьціны.

zany z liniami lotniczymi i sportem. 
Władysław Prochowicz to wieloletni 
dziennikarz audycji „Pad znakam Pa-
honi” w Radiu Białystok. Przez kilka 
miesięcy był też dyrektorem ośrodka 
TVP w Białymstoku.

Miesięcznik „Perspektywy” 
i „Rzeczpospolita” ogłosiły ogól-
nopolski ranking polskich uczelni. 
Spośród białostockich uczelni najle-
piej wypadł Uniwersytet Medyczny 
– w ogólnym zestawieniu 90. publicz-
nych szkół wyższych zajął 12. miej-
sce (drugie na 11 uczelni medycz-
nych). Zdecydowanie niżej znalazły 
się Uniwersytet w Białymstoku (50. 
pozycja, a 15. wśród 25 uniwersyte-
tów) oraz Politechnika Białostocka 
(57. miejsce).  Tworząc to zestawie-
nie, oceniano prestiż, innowacyjność, 
potencjał naukowy, efektywność na-
ukową, warunki studiowania i umię-
dzynarodowienie. Krajową czołów-
kę tworzą Uniwersytet Warszawski, 
Uniwersytet Jagielloński i Politech-
nika Warszawska.

14 maja, podczas Nocy Muzeów, 
zainaugurowano działalność Mu-
zeum Ikon w Warszawie, będące-
go oddziałem Muzeum Warszaw-
skiej Metropolii Prawosławnej. Na 
otwarcie placówki zaprezentowana 
została wystawa Labirynt Nowosiel-
skiego, prezentująca wielkoformato-
we zdjęcia prac zmarłego niedawno 
malarza. 

Dzień 22 maja wierni Cerkwi pra-
wosławnej w Polsce obchodzili jako 
szczególnie ważny, w modlitwie o po-
kój i zgodę na całym świecie. Inicjaty-
wa ta została podjęta przez Sobór Bi-
skupów we współpracy z Polską Radą 
Ekumeniczną.

W Republice Białoruś. 25 
kwietnia odbyły się w Białorusi wy-
bory do władz lokalnych. Ich wyniki 
nie mogły być dla nikogo zaskocze-
niem. Liczby mówią same za siebie 
– na ogólną liczbę 25 tysięcy wszyst-
kich kandydatów, opozycja wystawi-

ła… dwustu. A i ci, jak donosiły nie-
zależne media, mieli problemy z pro-
wadzeniem spokojnej kampanii wy-
borczej. 

27 kwietnia Ministerstwo Infor-
macji zwróciło się z wnioskiem do 
Najwyższego Sądu Gospodarczego 
o wstrzymanie wydawania dwóch 
opozycyjnych gazet: „Naszej Niwy” 
i „Narodnej Woli”.  Podstawą do 
działania ministerstwa jest białoru-
ska ustawa o mediach i jej punkt mó-
wiący o skutkach udzielenia redak-
cji w ciągu roku co najmniej dwóch 
ostrzeżeń. „Nasza Niwa” otrzyma-
ła m.in. upomnienie za kontrower-
syjny materiał o zamachu w metrze 
z 11 kwietnia, zaś w przypadku „Na-
rodnaj Woli” chodzi o artykuł „Mówi 
i pokazuje TV-Goebbels”, krytykują-
cy pokazany w telewizji państwowej 
materiał publicystyczny o demonstra-
cji opozycji w wieczór po wyborach 
prezydenckich 19 grudnia 2010 r.

W niedzielę 1 maja białoruskie 
związki zawodowe w stołecznych 
parkach zorganizowały wiece z okazji 
Święta Pracy, obchodzonego w Bia-
łorusi w nawiązaniu do tradycji cza-
sów ZSRR. Pozbawione dawnego 
rozmachu uroczystości sprowadzały 
się do przemówień liderów związko-

wych, a następnie wspólnych majó-
wek w parku. W tym roku święto to 
miało wyraźnie stonowany charakter 
ze względu na raptownie pogarszają-
cą się sytuację gospodarczą w kraju 
– kryzys walutowy, galopujący wzrost 
cen w sklepach i spadek poziomu re-
alnych wynagrodzeń.

Bardzo hucznie natomiast obcho-
dzono w Białorusi Dzień Zwycięstwa. 
Tak jak w czasach sowieckich ulica-
mi Mińska przeszedł pochód wetera-
nów II wojny światowej. Szli w nim 
również przedstawiciele władz i de-
legacje zakładów pracy oraz zespoły 
folklorystyczne w ludowych strojach. 
W pierwszym rzędzie maszerował 
Aleksander Łukaszenka z nieślubnym 
synkiem Kolą. W paradzie uczestni-
czyło 80 tys. osób. W przemówieniu 
przed pomnikiem na Placu Zwycię-
stwa Łukaszenka mówił o wkładzie 
narodu białoruskiego w rozgromie-
nie faszyzmu. Odniósł się też do ak-
tualnych problemów ekonomicznych 
i politycznych swego kraju, nawołu-
jąc opinię międzynarodową do za-
przestania nacisków na wprowadza-
nie reform. – Nam żadne reformy nie 
są potrzebne, system naszej gospodar-
ki jest właściwy – powiedział. – Przej-
ściowe problemy wynikają z czego in-
nego – dodał. Uroczystości transmito-
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wały wszystkie kanały białoruskiej te-
lewizji. Pochody i akademie z okazji 
Dnia Zwycięstwa organizowane były 
w całej Białorusi.

4 maja białoruski opozycjonista 
Alaksandr Łukin i jego żona ucie-
kli do Polski na przejściu drogowym 
w Sławatyczach (Lubelskie). Na gra-
nicy po stronie białoruskiej została 
dwójka ich nieletnich dzieci – infor-
macje o takiej treści przekazała polska 
Straż Graniczna. Bohaterowie tego in-
cydentu wracali  z Francji do Białoru-
si, lecz już po przekroczeniu granicy 
wrócili do pomieszczeń polskiej stra-
ży, prawdopodobnie by uniknąć za-
trzymania. Po tym zdarzeniu zorga-
nizowano spotkanie graniczne służb 
polskich i białoruskich, aby wyjaśnić 
zaistniałą sytuację. Mężczyzna zde-
cydował się po nim pozostać w Pol-
sce i opuścił przejście graniczne, na-
tomiast jego żona wróciła do dzieci, 
które czekały po białoruskiej stronie. 
Łukin jest bliskim współpracowni-
kiem byłego kandydata opozycji na 
prezydenta Białorusi Andreja Sanni-
kaua. Odbył już karę 15 dni aresztu 
za udział w opozycyjnej demonstra-
cji w wieczór wyborczy. 

Cztery lata więzienia grożą An-
drzejowi Poczobutowi, korespon-
dentowi „Gazety Wyborczej” i dzia-

łaczowi niezależnego Związku Pola-
ków na Białorusi,  którego prokura-
tura w Grodnie oskarżyła o rzekome 
znieważenie prezydenta Łukaszen-
ki i oszczerstwa pod adresem dyk-
tatora. Tych „przestępstw” dzienni-
karz miał się dopuścić w dwóch ko-
mentarzach w blogu i na stronie in-
ternetowej Biełorusskij Partizan oraz 
w ośmiu artykułach w „Gazecie”. Po-
czobut siedzi w areszcie już od półtora 
miesiąca, a jego sprawa stała się gło-
śna w całej Europie. 

14 maja miński sąd skazał Andre-
ja Sannikaua na pięć lat więzienia za 
organizację masowych zamieszek 19 
grudnia 2010 r., w wieczór po wybo-
rach prezydenckich. Wraz z byłym 
kandydatem na prezydenta skazano 
czterech młodych uczestników de-
monstracji na kary od trzech do 3,5 
roku kolonii karnej o zaostrzonym re-
żimie. Są to: działacz kampanii „Mów 
Prawdę!” Aleh Hniedczyk (dostał 3,5 
roku), student Fiodar Mirzajanau, ak-
tywista opozycyjnego Młodego Fron-
tu Uładzimir Jaromienak i najmłod-
szy ze skazanych, 19-letni Ilja Wasil-
jewicz (3-letnie wyroki). Sąd uznał 
ich winnych udziału w masowych 
zamieszkach. Wcześniej ten sam sąd 
skazał na dwa lata więzienia Zmiciera 
Bandarenkę, bliskiego współpracow-
nika Sannikaua.

16 maja ambasadorzy państw Unii 
Europejskiej, Stanów Zjednoczo-
nych, Izraela i Ukrainy oraz bliscy 
białoruskich więźniów politycznych 
pisali dyktando z języka białoruskie-
go. Akcja, zorganizowana w Mińsku, 
w bibliotece imienia Adama Mickie-
wicza, która znajduje się w mińskim 
kościele św.św. Szymona i Heleny, 
miała być wyrazem poparcia dla prze-
trzymywanych w więzieniach działa-
czy opozycji i dla języka białoruskie-
go. Dyktando było pisane na podsta-
wie tekstu Konstantego Kalinowskie-
go „Listy spod szubienicy”.

19 maja sąd w Bobrujsku skazał na 
siedem lat kolonii karnej trójkę męż-
czyzn za podpalenie budynku miej-
scowego KGB. Oskarżeni zostali 
skazani za „złośliwe chuligaństwo” 
i „celowe zadawanie szkód na dużą 
skalę”. Straty po pożarze sąd wyce-
nił na równowartość dwustu złotych. 
Według białoruskich portali interne-
towych, skazani związani są z ruchem 
anarchistycznym.

3-3,5 mld dolarów kredytów z Ro-
sji otrzymać ma Białoruś w najbliż-
szych latach. Postanowiono tak pod-
czas spotkania premiera Putina z pre-
zydentem Łukaszenką w Mińsku 19 
maja. W zamian Rosjanie będą mo-
gli kupić niektóre białoruskie przed-
siębiorstwa, w tym także z branży pa-
liwowej.

Białoruś grzęźnie w kryzysie go-
spodarczym. Rosną szybko ceny, 
w tym chleba, brakuje dewiz, któ-
rych nagle duże ilości zaczęli potrze-
bować Białorusini. Władze uwolniły 
kursy walut, co spowodowało podro-
żenie na przykład dolara o niemal 50 
proc. (w kantorach kosztował prawie 
trzy razy tyle, co kurs ofi cjalny). Bia-
łorusini zaczęli masowo wycofywać 
swoje oszczędności z banków w oba-
wie o nagły spadek wartości rodzimej 
waluty i kupować, „co się da”, co ma 
realną wartość. Od początku roku 
ceny towarów i usług wzrosły o 11 
proc., a infl acja w kwietniu wyniosła 

Pochód w Dniu Zwycięstwa w Mińsku. Na czele Aleksander Łuka-
szenka z nieślubnym synkiem Kolą
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4,5 proc. Są to wartości zbliżone do 
tych, które występują w bankrutują-
cej Grecji. Czyt. niżej.

21 maja na dwa lata pozbawienia 
wolności w zawieszeniu na dwa lata 
białoruski sąd skazał Uładzimira Nia-
klajeua, poetę, byłego opozycyjnego 
kandydata w grudniowych wyborach 
prezydenckich. Skazano także pięcio-
ro innych działaczy. Wszyscy opozy-
cjoniści byli oskarżeni z artykułu mó-

wiącego o organizacji działań poważ-
nie naruszających porządek publicz-
ny lub udziału w nich.

Najnowsze rosyjskie systemy ra-
kietowych ziemia-powietrze S-400 
Triumf  zostaną prawdopodobnie 
wypożyczone przez Rosję Białoru-
si. Ma to być jedna z odpowiedzi na 
forsowanie stanowiska USA i NATO 
w sprawie europejskiej obrony prze-
ciwrakietowej. 

Na świecie. W pierwszym ty-
godniu maja w Madrycie odbył się 
festiwalu teatrów zaangażowanych 
społecznie - ETC_2011 („Encuen-
tro de Teatro Comunitario”), na któ-
rym swój  spektakl „Kroniki sejneń-
skie” wystawiał zespół z Ośrodka 
Pogranicze – sztuk, kultur, narodów 
z Sejn. W stolicy Hiszpanii spotkały 
się grupy teatralne z różnych krajów 
europejskich, aby nie tylko prezen-
tować swoje spektakle, ale też wziąć 

A nie mówili...
Wystarczyło zaledwie pół roku, by sprawdziły się 

przestrogi międzynarodowych ekspertów od ekonomii 
przed grożącym Białorusi krachem fi nansowym. Przed 
grudniowymi wyborami prezydenckimi sztucznie – na 
papierze – wpompowano do budżetu górę pieniędzy. 
Odgórnymi dyrektywami zarządzono, w kilku etapach, 
stuprocentowe podwyżki wynagrodzeń, rent, emerytur 
i wszelkich świadczeń socjalnych. Niewątpliwie był to 
element kampanii wyborczej. Aleksander Łukaszenka za 
wszelką cenę chciał dotrzymać danej wcześniej obietnicy, 
iż średnia płaca do końca roku osiągnie równowartość 
500 dolarów.

Niezależni ekonomiści od razu zaczęli bić na alarm, 
twierdząc że tak znaczne podwyżki płac bez żadnego 
pokrycia bardzo szybko doprowadzą do niekontrolowane-
go wzrostu inflacji, a władze będą zmuszone do dal-
szego zwiększenia defi cytu budżetowego i dewaluacji 
białoruskiego rubla.

I stało się. Najpierw nastąpił krach walutowy. 
W budżecie zabrakło waluty, niezbędnej dla regulacji 
należności za import towarów, a przede wszystkim 
surowców energetycznych z Rosji. Wpływy z ekspor-
tu zaczęły spadać, gdyż zmalał popyt na białoruską 
produkcję. Waluty natychmiast zabrakło w kantorach, 
kurs dolara gwałtownie poszybował w górę – z trzech 
do czterech-pięciu tysięcy rubli. Pojawili się dawno nie 
widziani cinkciarze. 

Białoruskie sklepy zaczęły przeżywać oblężenie jak 
w Polsce w latach 80. Rozchwytywano mąkę, cukier, 
sól, ocet, wykupiono nawet zalegające półki przestarzałe 
technologicznie telewizory marki Horyzont. Chodliwymi 
towarami stały się lodówki, skarpety, ocet... Zaczęto też 
robić zapasy wódki i papierosów. Wszystko z paniczne-
go lęku przed wzrostem cen. Białoruski rubel już dawno 
przestał być pewnym i wiarygodnym pieniądzem. Nikt 
rozsądny w rodzimej walucie nie gromadził oszczędności. 
Szacuje się, że dolarowe zapasy ludności wynoszą ponad 
15 miliardów. Łukaszenka jest za to bardzo zły na swych 

współobywateli. – Tak robiąc, sami doprowadziliście do 
kryzysu – łaje teraz z telewizyjnych ekranów.

Ceny większości towarów są wyższe niż w Polsce 
i cały czas rosną. Siła nabywcza białoruskiego rubla zaś 
ciągle spada. Niewydolny system gospodarczy, rodem 
jeszcze z poprzedniego ustroju, sprawia, że białoruskie 
fabryki mają ogromne problemy ze zbytem towarów. 
Park maszynowy jest już przestarzały i energochłonny, 
a wydajność pracy niska. Poziom bezrobocia jest 
wprawdzie niewielki, ale w dużej części jest to zjawis-
ko ukryte. Ludzie sami składają wypowiedzenie, nie 
chcąc pracować za 500-600 tys. rubli, czyli niecałe 200 
dolarów. Odchodzą do usług prywatnych lub jadą do 
pracy za granicę – na wschód, do Rosji, i zachód, do 
Polski. Na białorusko-polskich przejściach granicznych 
urosły wielokilometrowe kolejki. Sprzedając papierosy, 
wódkę, paliwo za polskie złotówki, kupując za nie dolary, 
a następnie sprzedając je u siebie za ruble, można zarobić 
nawet tysiąc dolarów miesięcznie.

Ludzie psioczą i narzekają, ale starają się jakoś sobie 
radzić. Z nadejściem wiosny wszyscy ruszyli na dacze. 
Dzięki własnym warzywom, ziemniakom itp. do jesieni 
jakoś przetrwają, a i na zimę zgromadzą odpowiednie 
zapasy.

Ratunkiem dla gospodarki krajowej są tylko zagranic-
zne kredyty. Rząd w Mińsku szacuje, że dla zapewnienia 
stabilności walutowej potrzebuje co najmniej czterech 
miliardów dolarów. Międzynarodowy Fundusz Walutowy 
ani rządy krajów zachodnich tak dużych kredytów nie 
dadzą, uzależniając przy tym to od zainicjowania reform 
gospodarczych i zaniechania autorytarnego kursu władzy. 
Takie żądania Łukaszenkę rozwścieczają. Zostaje mu ty-
lko Rosja. Kreml zgodził się udzielić 3-miliardowego kre-
dytu, tyle że w rublach rosyjskich. A to może oznaczać, że 
ta waluta stanie się ofi cjalną, zamiast białoruskiego rubla, 
co będzie równoznaczne z ekonomicznym uzależnieniem 
od Moskwy. Już niebawem okaże się, czy rzeczywiście 
Rosja kupi Białoruś, i to w białych rękawiczkach.

Jerzy Chmielewski
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udział w warsztatach prowadzonych 
przez hiszpańskich artystów.  Orga-
nizatorem ETC jest ‘Aula de Teatro 
de la Universidad Autónoma de Ma-
drid’.

11 maja Parlament Europejski we-
zwał władze Białorusi do uwolnienia 
Andrzeja Poczobuta i odstąpienia od 
stawianych mu zarzutów. Wcześniej 
uwolnienia dziennikarza i wycofania 
zarzutów wobec niego zażądali m.in. 
szefowa dyplomacji UE Catherine 
Ashton, szef europarlamentu Jerzy 

Buzek, szefowie czeskiej i szwedz-
kiej dyplomacji Karel Schwarzen-
berg i Carl Bildt, wiceszefowa nie-
mieckiej dyplomacji Cornelia Pie-
per, a także przewodniczący komisji 
spraw zagranicznych parlamentów 
Polski, Niemiec i Francji. Amnesty 
International uznała Poczobuta za 
więźnia sumienia.

21 maja podczas spotkania w Kali-
ningradzie ministrowie spraw zagra-
nicznych Polski, Rosji i Niemiec po-
tępili wyroki sądowe na białoruskiej 

opozycji. Wszyscy zwrócili uwagę 
na łamanie praw człowieka przez 
władze w Mińsku. Szefowie dyplo-
macji nie byli jednak zgodni co do 
sposobu ukarania Łukaszenki. Sier-
giej Ławrow stanowczo odradzał re-
presje ekonomiczne, które mogłyby 
dotknąć białoruskie fi rmy i zwykłych 
ludzi. Podczas spotkania omawiano 
również  kwestię podpisania umowy 
o małym ruchu granicznym pomię-
dzy obwodem kaliningradzkim a Pol-
ską.                                               ■

Festiwale i muzyka

To nie jedyna różnica – powie-
dzieliby zwolennicy festiwalu wo-
kół hajnowskiego soboru św. Trójcy, 
zarzucając drugiemu komercyjność 
i świeckość. Obie imprezy utrzyma-
ne są w formie występów koncerto-

wych, miejscem jednego jest biało-
stocka fi lharmonia, drugi odbywa się 
w świątyni. Są też aspekty artystycz-
ne, które niewątpliwie zbliżają do sie-
bie oba wydarzenia. Przy próbie ana-
lizy powstaje wrażenie, że dochodzi 

do dublowania pomysłu i realizacji. 
Doskonale wyczuwało się to pod-
czas tegorocznej edycji hajnowskie-
go festiwalu, w której udział wzięło 
studio tradycyjnego śpiewu „Żemer-
wa”, działające przy Muzeum Małej 
Ojczyzny w Studziwodach. 

Był to jedyny przedstawiciel nie-
akademickiej praktyki wykonywa-
nia cerkiewnej muzyki. W repertu-
arze grupy pojawiły się utwory pa-
raliturgiczne zapisane podczas badań 
etnograficznych na Białostocczyź-
nie. Utwory ku czci cudownej iko-
ny z Puchłów, św. Bazylego Wiel-
kiego czy nawiązujące do poczęcia 
Bogurodzicy posiadają nie tylko roz-
budowaną literacko formę (kilkana-
ście zwrotek w każdym utworze), ale 
również bardzo tradycyjną linię me-
lodyczną, jeszcze do niedawna przez 
prawosławny lud Podlasia praktyko-
waną powszechnie.

Organizatorzy festiwalu nie potra-
fi li tej spuścizny udźwignąć, umiesz-
czając „Żemerwę” w kategorii chó-
rów dziecięco-młodzieżowych, choć 
maniera śpiewu sześciu członkiń ze-
społu przypomina raczej zaśpiew star-
szych kobiet. Studio folkloru trady-
cyjnego z przedmieścia Bielska Pod-
laskiego, stając w szranki z chórami 
z Homla (Białoruś) i Kalinigradu (Ro-
sja) otrzymać mogło co najwyżej wy-
różnienie. Casus „Żemerwy” ukazał 

Od trzydziestu lat podlaski maj festiwalem muzyki cerkiewnej stoi. 
Tegorocznemu jubileuszowi towarzyszył – już po raz dziesiąty – zgrzyt 
wokół skłóconych organizatorów, którzy festiwal przed laty powołali 
do życia. Dzisiaj mamy dwie imprezy i dwa obozy przerzucające się 
odpowiedzialnością za spowodowanie rozłamu. Obie szczycą się pa-
tronatem prezydenta RP, Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego, ale tylko jedna z nich otrzymuje błogosławieństwo zwierzch-
nika Kościoła prawosławnego.

Studziwodzka „Żemerwa” – jedyny przedstawiciel nieakademickiej 
praktyki wykonywania cerkiewnej muzyki na tegorocznym festiwa-
lu w Hajnówce
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